
Tweede driejaarlijksche Algemeene Vergadering va'n de Internationale Vereeniging 
voor de wetenschappelijke studie van het bevolkingsvraagstuk gehouden 
te Lortden van 15— 18 Juni 1931.

'Deze vereeniging is opgericht in aansluiting aan het eerste W ereldcongres 
over het bevolkingsvraagstuk, dat eind Augustus 1927 in Genève gehouden is. De 
oprichting had plaats in 1928 in Parijs in de eerste algemeene vergadering en de 
eerste bijeenkomst van den Raad van Gedelegeerden vond eveneens in Parijs plaats, 
eind Mei 1930 (zie N. T. v. Gen. 74, 3477, 1930, N. 27).

In Londen waren 9 van de 12 afdeelingen vertegenwoordigd. Van het Neder- 
landsche Comité waren de beide bestuursleden Prof. Methorst, voorzitter en Dr. 
Frets, secretaris-penningmeester, aanwezig.

In Mei 1930 in Parijs was besloten, dat de algemeene vergadering in Rome zou 
zijn tegelijk met een internationaal congres, dat door het Italiaansche Comité zou 
worden georganiseerd. Moeilijkheden met 'het Italiaansche Comité hebben het 
Hoofdbestuur er toe geleid, om de tweede algemesne vergadering te Londen' te 
beleggen. Er was dus te Londen niet tegelijk een Congres, doch tezamen met het 
wetenschappelijk gedeelte van het programma werden door leden en enkele gasten 
ook wetenschappelijke voordrachten gehouden. •

Drie ochtenden werden aan het huishoudelijk gedeelte van het programma, de 
middagen en de heele vierde dag werden aan wetenschappelijke onderwerpen 
besteed.

'Het belangrijkste punt van de eerste zitting was de benoeming van een 
voorzitter.

Uit het uitvoerige rapport, dat de aftredende voorzitter, Prof. R.. Pearl van 
Baltimore uitbracht, bleek nog weer welk belangrijk aandeel Pearl aan de oprichting 
van de Union en aan haar ontwikkeling gedurende de eerste jaren gehad heeft. 
Duidelijk is, dat bij Pearl voorop heeft gestaan, dat onze vereeniging een instituut 
is voor wetenschappelijk onderzoek. Daaraan wil hij bovenal, dat: de tijd besteed 
wordt. Ten opzichte van vragen en moeilijkheden van organisatie heeft hij zich 
steeds zeer tegemoetkomend getoond.

In zijn rapport heeft de voorzitter zich vooral beziggehouden met de vooruit
zichten van de Union. Belangrijk is daarbij de financieele positie. De Union werkt 
vooral door financieelen steun te geven voor wetenschappelijke onderzoekingen. De 
eerste drie jaar zijn 14 giften verstrekt meestal van 300>, of 500 dollar. Voor Neder- 
landsche onderzoekers werd 5, maal een gift van 300 dollars gegeven. De voor
naamste geldbron van de Union is het Milbank Memorial Fund of New York, dat 
gedurende 3 jaren 10.000' dollar per jaar geeft.

D oor het Bestuur van dit fonds was met den voorzitter een correspondentie 
gevoerd, waarin er aan herinnerd wordt, dat bij! de toewijzing van de bijdrage de 
verwachting was aanwezig geweest, dat ook andere bijdragen en ook van buiten 
Amerika aan de Union zouden worden gegeven. Dit is niet gebeurd. Voor eventueele 
bijdragen na 1931 (eigenlijk na Juli 1931) stelt het Milbank Memorial Fund voorop, 
dat ook belangrijke bijdragen uit Europa moeten worden gegeven.

Met het oog op de mogelijkheid, dat de fondsen van de Union voorloopig 
kleiner zullen worden, onderwierp de voorzitter de aansluiting van de Union bij de 
International Research Councit aan eeni beschouwing. Alhoewel hij ze niet bepaald 
voordeelig (niet wezenlijk) vindt, is hij er toch een voorstander van. Eigenlijke 
tegen-argumenten zijn er niet sinds ook Duitschland kan toetreden. W e mogen 
van een aansluiting niet te veel verwachten volgens den voorzitter, omdat bij de 
Intern. Research Council ook zwakke internationale vereenigingen aangesloten zijn. 
In financieel opzicht kan aansluiting voor de nationale comité’s verlichting geven.
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In het slot van zijn rapport sprak Pearl op de volgende wijze over de beteekenis 
van de Union. ,

„De Union is gesticht, om een vereeniging van geleerden te zijn, die in de be- 
volkingsvragen geïnteresseerd zijn, voor wederzijdsch voordeel bij wetenschap
pelijke studies op dit gebied. Zij heeft geen ander motief of object. Het doel is hoog 
en edel. Het bevolkingsvraagstuk is ernstig en samengesteld. 'Het is wel duidelijk, 
dat de steeds aangroeiende menschenmassa’s op de oppervlakte van de aarde, 
eenvoudig door hun aantal, steeds en in toenemende mate bijdragen tot de econo
mische en sociale moeilijkheden van een wereld, die toch al in voldoende mate haar 
moeilijkheden heeft. Levensstandaarden gaan langzaam, maar zeker naar beneden 
bij groote gedeelten van de menschheid. W erkeloosheid is blijvend en een intrinsiek 
bestanddeel van de maatschappelijke structuur. Er is een groote stijging in de 
algemeene belangstelling voor bevolkingsvragen; zij treden in het algemeene, 
sociale bewustzijn. Zij dringen naar een oplossing. Zij! zullen de voornaamste en de 
elementaire elementen worden, die de politiek in de wereld bepalen. Zoo heeft onze 
Union niet slechts een mogelijkheid om te bestaan, maar een plicht. Als izij1 zich 
goed blijft ontwikkelen, kan zij een vooraanstaande positie in deze vragen innemen. 
Daarom moeten wij niet .pessimist zijn. Naar mijn overtuiging zal verdere finan- 
cieele steun komen, als de Union voortgaat op haren weg, haar wetenschappelijk
heid handhaaft en vasthoudt aan haar doeleinden” . A lzoo de scheidende voorzitter.

Op voordracht van een commissie van advies werd tot nieuwen voorzitter 
gekozen Sir Charles Close. Sir Charles Close leidde het verdere deel van het 
Congres. Hij is de voorzitter van de Engelsche Geographical Society en heeft zich 
ook op internationaal gebied ibewogen. 'Hij toonde zich een goede voorzitter.

Op voorstel van het Bestuur werd besloten, dat de Union zich zal aansluiten 
bij de International Research Council.

Veel tijd van de huishoudelijke vergadering is besteed aan wij'zigingen van de 
statuten. Twee van de voorstellen van het Nederlandsche Comité werden door het 
Hoofdbestuur overgenomen en zijn in eenigszins andere formuleering door de ver
gadering aangenomen.

De Raad van Gedelegeerden, die volgens de statuten jaarlijks moet bijeenkomen, 
is opgeheven, omdat hij, onnoodig en kostbaar is. In de plaats daarvan werd het 
Bestuur uitgebreid en van vier op negen leden gebracht.

'Het door de vergadering aangevulde bestuur bestaat uit’ Sir Charles Close, 
voorzitter, Captain G. H. Pitt— Rivers, secretaris-pennigmeester en Prof. Leon 
Bernard (Frankrijk), Prof. C. Gini (Italië), Sir Bernard Mallet (Engeland), Prof. R. 
Pearl (U.S.A.), Prof. Mahaim (België), Prof. E. Fischer (Duitschland), Prof. II. W . 
Methorst (Nederland) vice-presidenten. De bedoeling is, dat van de vice-presidenten 
iedere drie jaar er enkele zullen aftreden, zoodat achtereenvolgens alle nationale 
com ité’s in het Bestuur vertegenwoordigd zullen zijn.

In de tweede huishoudelijke zitting werd de vraag gesteld, welke de meening 
van het Bestuur is over de bewering van het Italiaansche Comité, dat de vergadering 
van Londen onwettig is. Naar aanleiding van deze vraag gaf Prof. Pearl een over
zicht van de moeilijkheden, die het Bestuur heeft gehad met het Italiaansche Comité 
en die er toe geleid hebben, dat de Union zich geheel heeft losgemaakt van hef 
Internationale Congres te Rome, dat door het Italiaansche Comité georganiseerd 
wordt en dat het Bestuur de driejaarlijksche algemeene vergadering niet te Rome, 
doch in Londen belegd heeft. 'De vergadering nam geheel genoegen met deze uiteen
zetting en sprak door een motie met algemeene stemmen uit, dat de vergadering 
te Londen de wettige vergadering van de Union is.

!De veranderingen in de statuten betreffen verder voornl. een nauwkeuriger 
omschrijving van de verhouding van de internationale commissies, de nationale 
comité’s en de Union en van de wijze, waarop financieele steun gegeven wordt. 
Hierover waren ook de twee genoemde voorstellen door het Nederl. Comité 
ingediend. Voor het tweede punt benoemde de vergadering een commissie, die den
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volgenden dag een uitvoerige regeling voorstelde, die werd aangenomen en die door 
het Bestuur nog nader zal worden geformuleerd,

De voorstellen van het Nederlandsche Comité om een internationale commissie 
voor kiemvergiften in te stellen en om een bibliographie over het bevolkingsvraag
stuk te doen samenstellen, werden door het bestuur in verband met de beperkte' 
financiën ontraden en door onze gedelegeerden daarom tijdelijk teruggenomen.

De financiën van de Union hebben een kans gekregen om wat ruimer te worden 
door het voorstel van Dr. Dublin, die namens een Amerikaansche instelling 5000 
dollar per jaar gedurende 3 jaar kon aanbieden, indien dit bedrag werd verbonden 
(matched) met een evengroot bedrag van Europeesche zijde. De voorzitter was zeer 
ingenomen met dit aanbod en het bestuur zou ernstig de mogelijkheid onderzoeken, 
om het bedrag bijeen te brengen. ’

Den laatsten ochtend is nog de vraag gesteld, waar de drie-jaarlijksche ver
gadering zoo mogelijk verbonden met esn congres over drie jaar zal gehouden 
worden. Prof. E. Fischer uit Berlijn noodigde de Union in een van de groote Duitsche 
steden uit. De vergadering ontving deze uitnoodiging met instemming, het Bestuur 
zal gaarne trachten om over drie jaar in Duitschland te vergaderen.

Tot zoover het huishoudelijke gedeelte van de aigemeene vergadering. In het 
wetenschappelijke gedeelte waren allereerst de verslagen van de internationale 
commissies aan de orde.

De wetenschappelijke voordrachten verschijnen in druk en worden in boekvorm 
als de Proceedings van het wetenschappelijke gedeelte van de algemeene ver
gadering uitgegeven. Deze vaak belangrijke voordrachten worden het best daar 
nagelezen of kunnen later worden gerefereerd. Het was een gemis en belichtte de 
eenigszins gehaaste organisatie van het congres, dat van de voordrachten geen 
uitvoerige résumé’s op het congres aanwezig waren.

De eerste vergadering, die van Maandagmiddag was gewijd aan het werk
gebied van de eerste internationale commissie (voedselvoorraad en bevolking) en 
werd gepresideerd door Prof. Black, die Prof. East heeft opgevolgd. (Prof. East is 
bioloog, Prof. Black econoom ). Prof. Black sprak over het werkprogramma. Na de 
stichting van de eerste internationale commissie zijn aan de leden aanwijzingen 
gevraagd voor onderwerpen van onderzoek. Thans is door Prof. Black een volledig 
programma samengesteld (het is gepubliceerd in het Bulletin van de Union Vol. 2, 
N. 4, Mrt. 1931, blz. 39). Dit programma is als 'het ware een plattegrond van het 
heele werkgebied. Er moet worden ingevuld, wat reeds gedaan is in verschillende 
landen en de nationale commissies moeten aanwijzen, wat onderzocht moet worden. 
De Nederlandsche nationale commissie heeft haar oordeel over het werkprogramma 
reeds gevormd (vgl. jaarvergadering Febr. 1931 van het Ned. Nat. Comité). Zij 
heeft het volgende voorstel ingediend:

Door den vooruitgang van wetenschap en techniek, is de productie van voedsel 
voor den mensch zoo toegenomen, dat, als er een verdere normale ontwikkeling is 
van de verhoudingen in de wereld, een tekort aan voedsel niet behoeft te worden 
gevreesd, zelfs niet in een verre toekomst. Er zijn echter verschillende aanwijzingen, 
dat gedurende de laatste tientallen jaren, de consumptie, zoowel als de productie 
van voedsel belangrijk veranderd zijn. ‘Het is waarschijnlijk, dat in verschillende 
landen de consumptie van koolhydraten per hoofd van de bevolking verminderd 
is, terwijl die van eiwitten vermeerderd is. Evenzoo hebben veranderingen in de 
consumptie van verschillende soorten van dierlijke en plantaardige vetten plaats 
gevonden. Deze veranderingen kunnen worden verwacht in verband met de ver
mindering van den spierarbeid door het gebruik van machines en met de vermeer
dering van het aantal personen, die/zich met intellectueelen arbeid bezig houden.

Daarom wordt een onderzoek voorgesteld in de verschillende landen over de' 
veranderingen, die zich in de productie en in de consumptie van voedingsstoffen 
sinds 1900 hebben voorgedaan.
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De voorzitter wil dit voorstel wel op het werkprogramma plaatsen. De con
siderans wordt door Amerikaansche onderzoekers niet zonder meer aanvaard (vgl. 
ook het rapport van den voorzitter Pearl). Als het voorstel object wordt voor een 
onderzoek, zal hij navragen welke kosten het onderzoek in ieder land medebrengt 
en daarnaar zullen de beschikbare gelden worden besteed.

Prof. Warming sprak over het werk van de eerste commissie in Denemarken. 
Hij verzocht een bibliographie over het onderwerp. In Denemarken neemt de op
brengst van den bodem sneller toe dan de bevolking.

Prof. Bowley sprak voor Engeland en deed een mededeeling over de stijging 
van de loonen sinds 1914. Hij beschouwde de vermindering van het aantal kinderen 
en de vermeerdering van het aantal oude menschen met betrekking tot het aantal, 
dat arbeidt. -

Prof. Reed (U.S.A.) besprak de veranderingen in de laatste vijftig jaren in het 
aantal mannen en vrouwen in Amerika, die een loon of inkomen verdienen (gain
fully employed) in verband met den groei van de bevolking. Er is een daling. W ij! 
hebben te doen met een saturatieproces, waar dus de toepassing van de logistische 
kromme mogelijk is. Deze geeft aanwijzingen voor verdere daling in de komende 
jaren. Verschillende Amerikaansche afgevaardigden, Black, Dublin, Glover, nemen 
aan de discussie deel. Zij erkenneq de beteekenis van de waargenomen feiten, doch 
de theorie van den spreker era de waarde van de logistische kromme hier kunnen 
zij niet erkennen.

Prof. Whelpton spreekt nog op grond van cijfers over den toekomstigen groei 
van de Amerikaansche bevolking.

Dinsdagmiddag was gewijd aan het werkgebied van de 2e internationale com
missie, dus aan de verschillen in geboortefrekwentie. Prof. Crew, de voorzitter van 
deze commissie, leidde de vergadering.

Dr. Edin uit Zweden doet verdere mededeelingen over zijn onderzoekingen in 
Stockholm van materiaal van 1919— 1929. Als hij individueele echtparen nagaat, 
blijkt het, dat er een neiging is tot stijging van de fertiliteit, als hun inkomen toe
neemt. Kinderloosheid is grooter onder armere echtparen.

Prof. Methorst vertelt, hoe ver het onderzoek in Nederland over nataliteit, 
kindersterfte en welvaart gevorderd is en doet enkele mededeelingen over de vragen 
gesteld bij de volkstelling van 1930.

Prof. E. Fischer deelt de resultaten mee van een onderzoek, dat door Dr. 
Muckerman in het Instituut voor erfelijkheidsleer en eugenetiek te Berlijn verricht 
is. Door het rondzenden van vragenlijsten bij verschillende groepen van de bevol
king zijn gegevens verkregen over geboortenaantal, kindersterfte e.d. Aan het goed 
ingevuld worden van deze lijsten is een groote zorg besteed. Deskundigen van het 
laboratorium werden b.v. naar fabrieken gezonden, om het invullen van de lijsten 
door de arbeiders te leiden. Zoo is een zeer hoog percentage ingevulde lijsten ver
kregen. Prof. Fischer doet alleen mededeeling over de resultaten van het onderzoek 
bij professoren (gedeeltelijk reeds gepubliceerd door Muckermann in Arch. f. Rass. 
Biol. 1930). Het gemiddeld aantal kinderen van professoren is 2.8, bij boeren 6.5; 
na correctie resp. 1.8 en 4.2.

Dr. Dublin bespreekt de vooruitzichten van de geboortefrekwentie in Amerika. 
Ze is er laag en daalt nog verder. De daling is het gevolg van vrijwillige geboorten- 
beperking en niet van een verminderde fertiliteit. Voortgaande vermindering kan 
leiden tenslotte tot een stationnaire bevolking in den loop van een o f twee generaties 
met een geboortenfrekwentie van 14.3%o. Ook kan onder andere omstandigheden, 
de bevolking, nadat ze een periode van stilstand heeft doorgemaakt, verder dalen. 
Voorbeelden worden gegeven van daling der bevolking tot de helft in den loop van 
resp. 300, 161, 108 en 80 jaar.

Ook Dr. Notesiein hield een voordracht voor deze sectie. Hij besprak het aan
tal geboorten in verschillende sociale klassen op grond van de volkstelling van 1910 
in de U.S.A. Ook hier wordt de differentiated birth-rate gevonden. Een hooge ge-
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boortefrekwentie op het platteland, een lage in de steden; hooge geboortenfrekwentie 
bij arbeiders, en een lage in de intellectueele beroepen.

Prof. Dupréel bracht nog een rapport uit over het werk in België. Men doet 
daar een onderzoek over groote gezinnen. Het groote gezin is in de onderzochte 
streek niet een normaal verschijnsel. Dupréel onderscheidt twee groepen. De eerste 
groep omvat de niet-vrijwillig groote gezinnen. Deze zijn duidelijk inferieur. De 
tweede groep omvat de sectarischen, d.z. zij, die zich een kleine minderheid voelen 
en zich op het groote kindertal laten voorstaan. La familie restrincte is het kenmerk 
van het blanke ras, concludeert Dupréel.

De Woensdagmiddagvergadering werd gepresideerd door Dr. Dublin, uit New 
York. Pitt-Rivers bracht verslag uit over het werk der derde internationale com
missie, die zich bezig houdt met de demographie van primitieve rassen. In deze 
commissie is nog slechts heel weinig werk verricht, in verband met moeilijkheden 
met den voorzitter, Prof. Gitii, van deze commissie. Verder deed Prof. Dupréel 
eenige mededeelingen uit een voordracht van Prof. Baudhuin (die niet aanwezig 
was) over de toekomst van de Belgische bevolking, welke overeenkomt met die 
van andere W estersche landen, dus afname der geboortenfrekwentie en tenslotte 
stilstand of teruggang van de bevolking, eventueel aangevuld door immigratie (van 
Poolsche of Russische elementen). Dr. Frets deed een korte mededeeling over de 
verrichtingen van het Nederlandsche Comité en las het verslag voor van Dr. J. 
Sanders over zijn onderzoek bij de Rotterdamsche bevolking van de nataliteit in 
verschillende beroepen en voor verschillenden godsdienst. Prof. Wicksell doet eenige 
mededeelingen over Zweden en houdt een wiskundige voordracht over ^antal 
huwelijken en fertiliteit en de toekomst van de Zweedsche bevolking.

De vergadering van Donderdagmorgen werd gepresideerd door Prof. E. Fisclier 
uit Berlijn en Prof. Methorst.

Om mijn verslag niet te lang te maken, bepaal ik mij tot een enkele opmerking. 
Prof. Fawcett spiak over bevolkingsdichtheid in Engeland, Prof. Gregory (Enge
land) over immigratie. Dr. Kosmak, (U.'S.A.) een medicus, sprak over de in Amerika 
sterk toegenomen mortaliteit in het kraambed. Er is een commissie van onderzoek 
benoemd. Deze voordracht had veel belangstelling en er volgde een uitgebreide 
discussie (Dublin, Crew e.a.). Er was ook nog een voordracht van Prof. Crew over 
nataliteit in een muizenibevolking, een experimenteel onderzoek waartoe spr. was 
opgewekt door de onderzoekingen en inzichten van Pearl.

De middagvergadering werd gepresideerd door Prof. Warming (Denemarken) 
en Prof. Wicksell (Zweden).

Lotka spreekt over den groei van een bevolking (logistische kromme). Fraser 
Roberts (werkzaam in het instituut van Prof. Crew) houdt een voordracht over de 
menschelijke biologie. Dr. Kemp uit Kopenhagen spreekt over bloedgroepenonder- 
zoek in Denemarken met belangrijke resultaten, o.a. omtrent splitsing van de eerste 
groep en komt zoo tot 18 typen. Hij gaf ook een kort verslag over studies van 
anderen over het wisselen van de tanden bij schoolkinderen in Kopenhagen. Prof. 
Fairchild (U.S.A.) houdt een algemeene voordracht over bevolkingsleer. Hij wil 
vooral den practischen, socialen kant naar voren keeren. iNa deze voordracht is er 
veel discussie (o.a. Dublin, Glover).

Om te besluiten, kan gezegd worden, dat ook deze wetenschappelijke voor
drachten weer de waarde van de Union hebben getoond. -Het is treffend, hoe zeer 
de opvattingen over de elementaire aspecten van het bevolkingsvraagstuk (de 
voedselvoorraad en de geboortefrekwentie) uiteen loopen. De Union kan bevorderen, 
dat over en weer met anderer opvattingen wordt rekening gehouden. Daardoor zal 
de wetenschappelijkheid van het werk stijgen. Ook in de discussies werd soms met 
warmte ges;proken, werden w oorden met sterke gevoelswaarde gebruikt, die bij 
wetenschappelijkheid en objectiviteit niet naar voren komen. Van Amerikaansche 
zijde werd betoogd, dat op de beteekenis van het bevolkingsvraagstuk niet genoeg 
de nadruk kan gelegd worden. G. P. FRETS.
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Amerikanistencongres te Hamburg.
Jhr. L. C. van Panhuys geeft in het Nederlandsch Tijdschrift voor Geneeskunde 

van 6 Juni 1931 een kort verslag van het verhandelde op 'het gebied der geschiedenis 
van de geneeskunde op het Amerikanistencongres, dat van 7 tot 13 September 
werd gehouden in het Museum voor Volkenkunde te Hamburg. Uitvoeriger is het 
overzicht van Prof. Sticker’s voordracht over volksziekten, die door de blanke 
veroveraars naar de nieuwe wereld zijn overgebracht.

Zcdeleer en eugenetiek.
Over dit onderwerp schrijft de redactie van „Ons nageslacht” in het laatst

verschenen Juni-nummer. Allereerst over de encycliek van Paus Pius XI betreffende 
het christelijke huwelijk. In deze encycliek zet de Paus het naar katholieke opvat
tingen goddelijk karakter van 'het huwelijk uiteen. Zich aansluitend bij de encycliek 
van Paus Leo XIII, wil de Paus elkeen vrij laten in de keus om al of niet te trouwen. 
W il men trouwen, dan moet men zijn keuze ernstig overwegen, daarbij denkend 
eerst aan God en den waren godsdienst, dan aan zichzelve, aan den echtgenoot, de 
toekomstige kinderen, ten laatste aan de maatschappij. Daarbij moet G ods hulp 
afgesmeekt worden en de raad der ouders worden gevraagd. Paus Pius XI procla
meert de eeuwige onontibindhaarheid van het huwelijk. Het voornaamste doel van 
het 'huwelijk is de voortplanting en de opvoeding der kinderen. De liefde berust 
niet op een neiging der zinnen maar op een diepe neiging der ziel.

De encycliek geeft verder aan hoe er tegen de huwelijksmoraal gezondigd wordt.
L Door te ontkennen dat het huwelijk door God werd ingesteld en door 

Christus tot Sacrament verheven, waardoor ontstaan echtscheiding, overspel, 
tijdelijk huwelijk, proefhuwelijk en kameraadschappelijk huwelijk.

2. Door het voorkómen van geboorten.
3. Door vruchtafdrijving. (In enkele gevallen kan dit toegestaan worden op 

medische of eugenetische aanwijzing).
4. Door huwelijksverbod op eugenetischen grond. (Er is een hooger doel dan 

het eugenetische).
5. Door sterilisatie van eugenetisch ongeschikte menschen.
6. Door het gemengde huwelijk.
7. Door echtscheiding.
Ten slotte geeft de encycliek aan, hoe de moeilijkheden in het huwelijk over

wonnen moeten worden, d.i. door de onderwerping aan God en gehoorzaamheid 
aan de Katholieke Kerk.

De huisvader moet een behoorlijk loon verdienen. De rijken moeten de armen 
bijstaan. Indien de particuliere hulp onvoldoende is, moet de overheid hulp ver- 
leenen. Er wordt in de encycliek opgemerkt, dat vaak de onge’huwde moeder en het 
buitenechtelijk kind beter gesteund worden dan de wettig gehuwde moeders en 
haar kinderen.

Tegen wetenschappelijk eugenetisch onderzoek heeft de Katholieke Kerk geen 
bezwaar. Vele uitnemende eugenetische onderzoekers zij,n vrom e Katholieken. 
Echter moet men aan de uitkomsten dier onderzoekingen volgens den Paus geen 
overdreven waarde hechten door ze als levensrichtsnoer aan te nemen. De normen 
door het Katholiek geloof vastgesteld zijn alleen het eenig juiste levensrichtsnoer.

Bij een te verwachten minderwaardig nageslacht zal de Katholieke Kerk het 
huwelijk sterk ontraden, echter niet verbieden.

De Katholieke eugenetici zien wel heil in geneeskundig onderzoek voor het 
huwelijk. Men kan door uitstel van het huwelijk en geneeskundige behandeling 
dikwijls gevaar voor het nageslacht opheffen. Zij willen een vrijwillig medisch 
onderzoek voor het huwelijk. Een krachtige propaganda wordt hiervoor gevoerd 
in België en Frankrijk, welke actie door de geestelijkheid gesteund wordt. Van 
Katholiek en ethisch standpunt uit moet dit vrijwillig onderzoek voor het huwelijk 
bevorderd worden, zegt S. Stokman in de „Nieuwe Eeuw” van 29 Jan. j.1. De 
schrijver behoort tot de Franciscaansche Ordo fratrum minorum.
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Der Grosse Brockhaus. Band VIII: H— HZ.
Geregeld wordt voortgewerkt aan den opbouw van dit omvangrijke boekwerk, 

waarvan sedert 1928 reeds acht deelen verschenen zijn. Het achtste deel, ongeveer 
800 bladzijden tellende, bevat wederom tal van interessante bijdragen. Esn aan
trekkelijk gedeelte vormen de/vaak zeer goede persoonsbeschrijvingen van groote 
figuren als Haeckel, Sven Hedin, Hegel, Heine, Herder; men moet het als een 
kniebuiging aan dat wonderlijk soort van geschiedenis beschouwen, waarop wij in 
onze jeugd vergast werden, dat we bij den naam Heinricht ingelicht worden over een 
serie van niet minder dan zes en veertig dusgenaamde grootheden, die evenwel, 
blijkens hun bijnamen, dikwijls zeer menschelijke eigenschappen vertoonden. Ik 
hedoel dus niet Heinrich den Heiligen, maar das Kind, der Schwarze, der Stolze, 
der Zänker, der Löwe, der Ohnmächtige. Bij het lezen van de artikelen over Haig 
en Hindenburg, wordt men prettig getroffen door de zakelijke onpartijdigheid der 
■beschrijving; een onpartijdigheid, die niet wil „richten, sondern berichten” . Daarin 
is de Brockhaus inderdaad geslaagd.

Er is reeds eerder op het prachtige en goedgekozen illustratiemateriaal ge
wezen. Soms zijn de foto ’s alleen reeds zoo sterk sprekend, dat het lezen der 
begeleidende beschrijvingen overbodig schijnt. W ie b.v. in het achtste deel de foto ’s 
bekijkt, behoorende ibij het artikel Heimatschutz, bespeurt met één oogopslag, waar 
het den mensch bij de vorming van het cultuurlandschap gelukte, het evenwicht in 
de landschapselementen te behouden en waar dit door zijn ingrijpen werd verstoord. 
Die foto ’s vormen slechts een korte bijdrage tot de kennis en waardeering van het 
cultuurlandschap, maar eene, die het oog opent voor een probleem, dat met de snelle 
toeneming der bevolking en de volmaking der verkeerstechniek steeds dringender 
om oplossing vraagt: de verzorging van het landschapssohoon.

Société beige de médicine préventive et d’eugénique.
23 Juni j.1. werd te Brussel gedurende de „Journées Médicales” een openbare 

vergadering gehouden van de „Société beige de Médicine préventive et d’eugénique” . 
De Nederl. Eugenetische Federatie, en wel in het bijzonder de Vereeniging ter 
Bevordering v. Geneesk. Onderzoek v. h. Huwelijk, tot wie aanvankelijk het verzoek 
tot medewerking werd gericht, was te Brussel vertegenwoordigd door Mevrouw 
Dr. A. C. Hagedoorn— Vorstheuvel La Brand. Mevrouw H. hield een voordracht over 
de werkzaamheden op genetisch en eugenetisch gebied van de vereenigingen hier 
te lande, die bovengenoemde Federatie samenstellen. Van Belgische zijde werd 
gesproken over periodiek geneeskundig onderzoek, waaronder tevens het onderzoek 
vóór het huwelijk valt. Met dit doel begint men in België bureau’s op te richten, 
waarvan reeds één te Gent sedert Mei in functie is. Dr. Iminiatoff, secretaris v. d. 
Belgische Vereeniging, hield een inleiding over plannen ter stichting van een Inter
nationaal Instituut voor preventieve Hygiëne, dat voornamelijk ten doel heeft het 
contact tusschen de nationale vereenigingen te bevorderen.

Amerikaansche wijsheid.
Instead of the „ideal family” consisting of a son and a daughter, as in France 

and more recently elsewhere, the ideal in Netherlands is two sons and two daugh- 
ters. With 53 per cent of the population rural and much intensive agriculture, 
children are more helpful than in many lands.
(Prof. W . O. Blanchard and S.S. Visher, Economic Geography of Europe 193.1).


